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「2009 亞太地區教育社會學論壇」 大會議程 

Conference Program,  
The 2009 Asian-Pacific Forum on Sociology of Education 

 

● 2009 年 05 月 05 日  （ 星 期 二 ）  5 May 2009 (Tue. )  

時間 / Time 活動內容 / Activities 場地/Venue

14：30 – 17：00 

工作坊 

Work-shop：  

Doing Research in 

Sociology of 

Education 

150＇ 

主席：華中師範大學教育學院 / 中國教育社會學專業委員會副理事長 董澤芳教授 

Chair：Prof. Dong Zefang, School of Education, Huazhong University /  

The Vice-President of China Association for Sociology of Education, China  

引言人：澳門大學教育學院 / 臺灣教育社會學學會理事長 張建成教授 
Prof. Jason Chien-chen Chang, Faculty of Education, University of Macau, Macau /  

President, Taiwan Association for Sociology of Education, Taiwan 

題目：教育社會學研究的趨勢與展望 
Issue：Trends and Issues in Doing Sociology of Education Studies 

紅樓三樓

A303（校門
口第一棟）

Room 303, 
Red Brick 

Building 

● 2009 年 05 月 06 日  （ 星 期 三 ）  6 May 2009 (Wed.)  

時間 / Time 活動內容 / Activities 場地/Venue

 08：20-08：40 
報到 Registration 

20＇ 與會人員報到 / Registration 
4F, Conference 

Building 

08：40 – 09：10 

開幕式 

Opening Ceremony 

30＇ 

大會主席：臺南大學校長 黃秀霜教授 

Chair：Prof. Hsiu-Shuang Huang, The President of National University of Tainan, Taiwan 

主持人： 

教育部國際文教處處長 劉慶仁博士 

Dr. Ching-Jen Liu, Director General, Bureau of International Cultural and Educational Relations, 

Ministry of Education, Taiwan 

國科會代表 The Senior Officer, National Science Council, Taiwan 

高雄市教育局局長 蔡清華局長 

Prof. Ching-Hwa Tsai, The Director of Education Bureau, Kaohsiung City Government, Taiwan

嘉義大學師範學院院長 吳煥烘教授 

Prof. Huan-Hung Wu, The Dean of Teachers College, National Chiayi University, Taiwan 

南台科技大學校長 戴謙教授 

Prof. Chein Tai, The President of Southem Taiwan University, Taiwan   

長榮大學校長 陳錦生教授 

Prof. Chin-Seng Chen, The President of Chang Jung Christian University, Taiwan 
華中師範大學教育學院 / 中國教育社會學專業委員會副理事長 董澤芳教授 

Prof. Dong Zefang, School of Education, Huazhong University / 

The Vice-President of China Association for Sociology of Education, China 

澳門大學教育學院 / 臺灣教育社會學學會理事長 張建成教授 
Prof. Jason Chien-chen Chang, Faculty of Education, University of Macau, Macau /  

President, Taiwan Association for Sociology of Education, Taiwan   

臺南大學教育學系系主任 姜添輝教授 

Prof. T.H. Chiang, The Chairperson of Department of Education, National University of Tainan, Taiwan  

誠正大樓

401 會議廳

International 

Conference 

Hall 401 

09：10 – 10：00 

專題演講(1) 

Keynote Speech (1) 

50＇ 

主持人：臺南大學校長  黃秀霜教授 
Chair：Prof. Hsiu-Shuang Huang, The President of National University of Tainan, Taiwan   

Speaker：Prof. Stephen J. Ball, Fellow of the British Academy / Karl Mannheim Professor of Sociology of 

Education, University of London, UK   
Topic：Global Education, Enterprise and Hybrid Organizations 

誠正大樓
401 會議廳
International 
Conference 

Hall 401 

10：00 – 10：20 20＇ 茶敘 / Tea Break  

10：20 – 10：40 

專題演講(2) 

Keynote Speech(2) 

20＇ 

主持人：上海華東師範大學 陸有銓教授 

Chair： Prof. Yu-Chuan Lu, East China Normal University, China   

主講人：國家教育研究院籌備處主任 陳伯璋教授 

Speaker：Prof. Po-Chang Chen, The Director of National Academy for Educational Research Preparatory Office, Taiwan 

講題：大學教育中的潛在課程分析 

Topic：The Hidden Curriculum in Higher Education  

誠正大樓

401 會議廳

International 

Conference 

Hall 401 

10：40 – 11： 00 

專題演講(3) 

Keynote Speech(3) 

20＇ 

主持人：國家教育研究院籌備處主任 陳伯璋教授 

Chair：Prof. Po-Chang Chen, The Director of National Academy for Educational Research Preparatory Office, Taiwan 

主講人：北京師範大學教育學院 張斌賢教授 

Speaker：Prof. Zhang Binxian, School of Education, Beijing Normal University, China   

講題：近三十年中國大陸教育知識來源的變遷--基於《教育研究》雜誌論文引文的研究 

Topic：The Change of Source of Educational Knowledge in Mainland China in the Last Three Decades Years 

誠正大樓

401 會議廳

International 

Conference 

Hall 401 

11：00 – 11：20 

專題演講(4) 

Keynote Speech (4) 

20＇ 

主持人：淡江大學教育學院 楊瑩教授 

Chair：Prof. Ying Chan, Graduate Institute of Educational Policy and Leadership, Tamkang University, Taiwan 
Speaker：Prof. Ka-Ho Mok, Faculty of Social Sciences, The University of Hong Kong, Hong Kong  

Topic：When State Centralism Meets Neo-Liberalism：Managing University Governance Change in 

Singapore and Malaysia 

誠正大樓
401 會議廳
International 
Conference 

Hall 401 
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時間 / Time 活動內容 / Activities 場地/Venue

11：20 – 11：40 

專題演講(5) 

Keynote Speech(5) 

20＇ 

主持人：國家教育研究院籌備處主任 陳伯璋教授 

Chair：Prof. Po-Chang Chen, The Director of National Academy for Educational Research Preparatory Office, Taiwan 

主講人：華中師範大學教育學院 / 中國教育社會學專業委員會副理事長 董澤芳教授 

Speaker：Prof. Dong Zefang, School of Education, Huazhong University / 

The Vice-President of China Association for Sociology of Education, China 

講題：中國大陸人口問題與教育 

Topic：On Chinese Population Problem and Education 

誠正大樓

401 會議廳

International 

Conference 

Hall 401 

11：40 – 12： 00 

專題演講(6) 

Keynote Speech(6) 

20＇ 

主持人：臺南大學教育學院院長 洪碧霞教授 

Chair：Prof. Pi-Hsia Hung, The Dean of College of Education, National University of Tainan, Taiwan 

主講人：國際文教處處長 劉慶仁博士 

Speaker：Dr. Ching-Jen Liu, Director General, Bureau of International Cultural and Educational Relations, 

Ministry of Education, Taiwan 

講題：全球化與國際教育 

Topic：Globalization and International Education 

誠正大樓

401 會議廳

International 

Conference 

Hall 401 

12：00 – 12： 20 

專題演講(7) 

Keynote Speech(7) 

20＇ 

主持人：臺南大學教育學系系主任 姜添輝教授 

Chair：Prof. T.H. Chiang, The Chairperson of Department of Education, National University of Tainan, Taiwan  

主講人：華東師範大學教育學系 馬和民教授 

Speaker：Prof. He-Min Ma, Department of Education, East China Normal University, China   

講題：市場化與民主化－高等教育變革的兩翼 

Topic： Marketization and Eemocratization － Two Wings of Higher Education Reforms 

誠正大樓

401 會議廳

International

Conference 

Hall 401 

午餐 / Lunch Time 
誠正大樓

308 會議廳
Room 308 12：20 – 13：30 70＇ 

臺灣教育社會學學會會員大會 / The 2009 Annual Congress of Taiwan Association for Sociology of 
Education 

誠正大樓
307 會議廳
Room 307 

13：30 – 15： 00 
議題一： 

亞洲教育社會學

當前的趨勢 
Theme 1： 

Current trend in 

sociology of 
education 

in Asia 

90＇ 
場次/
session

C-1 

主持人：高雄師範大學教育學系系主任 方德隆教授 

討論人：臺南大學教育學系 郭丁熒教授 

論文發表： 

1.台灣教育社會學的研究現況與趨勢 

發表人：蘇源恭、張繼寧、阮孝齊（臺灣師範大學教育學系博士生） 

2.學校教育為哪樁？學生的看法 

發表人：林郡雯（臺灣師範大學教育學系博士後研究員） 

3.教育改革的歷史教訓──大躍進中的“教育革命＂ 

發表人：魏曼華（北京師範大學教育學院副教授） 

誠正大樓

401 會議廳

International 

Conference 

Hall 401 

場次/

session

E-1 

主持人：新竹教育大學教育學系 沈姍姍教授 
Chair：Prof. San-San Shen, Department of Education, National Hsinchu University of Education, Taiwan 
Presentation： 

1. Post-colonial Reflections on Education Development in Macao 
Presenter：Wen-Jing Shan (Faculty of Education, University of Macao, Macao)  

Sao-Leng Ieong (Faculty of Education, University of Macao, Macao) 
2. The Technological Era and the Culture of Education 

Presenter：Andrej Pavletič（Mag. , Slovenia）  
3. Adaptation of Schools to Migration Circumstances 

Presenter：Novak Marta, Deutsch Tomi, Cankar Franc, De man Dobrnji  Olgač č  
（The National Education Institute of Slovenia, Slovenia） 

4. Transforming habitus： Mobile Students in Globalized Times 
Presenter：Jung-Hsiu Lin（Queensland University of Technology, Australia） 

誠正大樓

307 會議廳

Room 307 
13：30 – 15： 00 

議題二： 

全球化、在地化與

教育 

Theme 2：  

Globalization, 

Localization and 

Education 
場次/

session

C-2 

主持人：嘉義大學師範學院院長 吳煥烘教授 

討論人：臺灣師範大學教育學系 卯靜儒副教授 

論文發表： 

1.全球資訊科技發展對課程研究的衝擊  

發表人：林國憲（臺北教育大學課程與教學研究所博士生） 

2.從一所紐西蘭毛利大學(Wananga)之經驗省思全球化、在地化與教育之關係 

發表人：洪雯柔（暨南國際大學比較教育學系副教授） 

3.在地化教育的區域性價值探究 

發表人：顧瑜君（東華大學教育研究所教授） 

4.消費文化論述之文化認同研究─以海角七號為例 

發表人：侯雅雯（中正大學教育學研究所博士生） 

誠正大樓

309 會議廳

Room 309 

13：30 – 15： 00 

議題三 

人口與教育 

Theme 3： 

Population and 

Education 

90＇ 

場次/

session

C-3 

主持人：台灣師範大學教育學系主任 譚光鼎教授 

討論人：江蘇省教育科學研究院 馬維娜研究員 

論文發表： 

1.國民小學教師工作價值觀、角色知覺與教學自我效能和專業表現之研究 

發表人：李新鄉（南台科技大學人文社會學院院長）、黃振恭（台南市勝利國小校長） 
2.家庭環境與分班情形對學生學業表現的關係 

發表人：陳威霖（台灣師範大學教育學系碩士生） 

3.從系統理論觀點檢視當前少子化師資培育因應對策 

發表人：蘇進棻（國家教育研究院籌備處副研究員） 

4.破除負面意象落實多元文化教育—以新移民女性為例 

發表人：李嘉莉（正修科技大學兼任助理教授） 

誠正大樓

308 會議廳

Room 308 
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時間 / Time 活動內容 / Activities 場地/Venue

15：00– 15：30 30＇ 茶敘 / Tea Break  

15：30 – 17：30 

Theme 2： 

Globalization, 

Localization and 

Education 

場次/

session

E-2 

主持人：台灣師範大學教育學系 楊深坑教授 

Chair：Prof. Shen-Keng Yang, National Taiwan Normal University, Taiwan   

Presentation： 
1. Assessing School Committee Performance in Improving Education Services in Indonesia 

  Presenter：Indera Ratna Irawati Pattinasarany (Department of Sociology, University 

of Indonesia, Indonesia ) 
2. The Interplay of Globalization and Localization of School Music Education in Hong 

Kong and Taiwan: A Sociological Critique 

  Presenter：Wai-Chung Ho（Music Education, Department of Music, Hong Kong 
Baptist University, Hong Kong） 

3. Engaging with the Promises of Education： African Refugee Students in Australian 

Secondary Schools 
Presenter：Karen Dooley（Queensland University of Technology, Australia） 

4. A View of Deviant Behaviour in Early Adolescent Period as a Possible Consequence 

of Student＇s Relation to Parents and School 
  Presenter ： Majda P�under, Antonija Milivojevi  Krajn ič č č（ Faculty of Arts, 

University of Maribor, Slovenia）   

誠正大樓

307 會議廳

Room 307 

15：30 – 17：30 

Theme 3： 

Population and 

Education 

場次/

session

E-3 

Chair：Prof. Ka-Ho Mok  

Department of Social Work and Social Administration, University of Hong Kong, Hong Kong  

Presentation： 

1. Erasmus Students and Debate Training as a Teaching Method 

Presenter：Mirela Ceglar Jurin i , Edelman Jurin ič č č č（Faculty of Management, 

Cankarjeva, Slovenia） 

2. Structuring Educational Opportunities：An Exploration of Demographic Effects  

        Presenter：Sue-Wen Lean（Department of Sociology, Soochow University, Taiwan） 

3. Some School Demographic Features of Year One Student in Four Public Macao 

Tertiary Education Institutions 

        Presenter：Peng Long Fong（Co-investigator of Project mothrds, University of Macau, Macau） 

                 Hongyu Wang（Department of Sociology, University of Macau, Macau） 

Yun Ge (Katherine.Ge)（University of Macau, Macau） 

4. School and Family as Partners 

  Presenters：Zhivko Karapenchev, Rozalia Kuzmanova–Kartalova,  

Katya Simeonova（St Cyril and St Methodius University of Veliko 

Turnovo, Bulgaria） 

誠正大樓

309 會議廳

Room 309 

15：30 – 17：30 

議題三： 

人口與教育 

Theme 3： 

Population and 

 Education 

場次/

session

C-4 

主持人：長榮大學人文社會學院院長 劉信雄教授 

討論人：新竹教育大學教育學系 蘇永明教授  

論文發表： 

1.人口變遷中百年學校與新興學校經營之探究－以組織文化觀點檢視 

發表人：王瑞壎（嘉義大學師資培育中心副教授） 

2.國境之南的原住民社區本位學校 

發表人：譚光鼎（台灣師範大學教育學系教授） 

         李哲偉（中正大學教育研究所碩士） 

3.少子化時代高職學校經營壓力與其因應策略之研究 

發表人：許維純（達德高級商工職業學校校長） 

         汪令娟（中台科技大學兼任講師） 

         郭秋勳（明道大學藝術研究所教授） 

         王智弘（彰化師範大學教育研究所助理教授） 

4.改革開放三十年高等教育管理關係大調整 

發表人：程斯輝(武漢大學教育科學學院院長) 

         王娟娟(武漢大學教育科學學院教育經濟與管理專業博士生) 

誠正大樓

401 會議廳

International 

Conference 

Hall 401 

15：30 – 17：30 

議題四： 

社會變遷與 

課程/教學革新 

Theme 4：  

Social Changes and 

Curriculum / 

Pedagogy Reforms 

120＇ 

場次/

session

C-5 

主持人：江南大學教育學院院長  陳明選教授 

討論人：台灣師範大學教育學系 劉美慧教授 

論文發表： 

1.紀錄片與社會正義：以台灣愛滋紀錄片《生命角落》與《時間的病》為例 

發表人：陳正勳（中州技術學院視訊傳播系專任講師） 

2.原住民族語教學研究：以三位阿美族語教師為例 

發表人：周惠民（中央研究院民族所助理研究員） 

顏淑惠（台北藝術大學助理教授） 

黃嘉琳（美國華盛頓大學博士候選人） 

3.流行文化、媒體識讀與青少年的性別教育 

發表人：楊幸真（樹德科技大學人類性學研究所副教授） 

誠正大樓

308 會議廳

Room 308 

17：30~  

晚餐 / Dinner Banquet for Oversea Participants and Invited Guests Only 

The bus, bounding for the restaurant, will depart from the main Gate of Conference Building at PM17：40 

and return back Jia Hua Garden House when the banquet ends at around PM 21:00 . 
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● 2009 年 05 月 07 日  （ 星 期 四 ）  7 May 2009 (Thu. )  

時間 / Time 活動內容 / Activities 場地/Venue

 08：20-08：40 
報到 Registration 

20＇ 與會人員報到 / Registration 
4F, Conference 

Building 

08：40 – 09：30 
專題演講(8) 

Keynote Speech (8) 

50＇ 

主持人：澳門大學教育學院/臺灣教育社會學學會理事長 張建成教授 
Chair：Prof. Jason Chien-chen Chang, Faculty of Education, University of Macau, Macau /  

President, Taiwan Association for Sociology of Education, Taiwan   

Speaker：Prof. Metod Černetič, University Of Maribor, Faculty Of Organisational Sciences, Slovenia  

Topic：Lisbona's Goals And Bolonian Process-Issue of Education in EU Integration 

誠正大樓
401 會議廳
International 
Conference 

Hall 401 

09：30 – 10：20 
專題演講(9) 

Keynote Speech (9) 

50＇ 

主持人：臺南大學副校長 尹玫君教授 

Chair：Prof. Mei-Chun Yin, The Vice President of National University of Tainan   

Speaker：Prof. Brian W. Davies, Cardiff University, UK   

Topic：Class, Equality, Embodiment and Participation：Why School Physical Education Makes so Little 

Difference to Social Equality outside Schools  

誠正大樓
401 會議廳
International 
Conference 

Hall 401 

10：20 – 10： 40  茶敘/ Tea Break  

場次/

session

C-6 

主持人：南華大學教育社會學研究所 蘇峰山副教授 

討論人：台灣師範大學教育學系 許殷宏副教授 
論文發表： 

1.教室裡的教師語言符號使用與潛在課程之關連-以快樂國小低年級之教師課

室教學對異質族群學生學習之影響為例 
  發表人：陳薇如（嘉義大學國民教育研究所博士候選人） 

  侯凱元（吳鳳科技大學應用英語系學生） 

2.反負為正教育的可能性探討：新移民女性子女文化資本轉換為世界觀教育
的實徵研究 

發表人：陳美瑩（嘉義大學教育學系助理教授） 

吳煥烘（嘉義大學教育學系教授兼師範學院院長） 
林雁筑（嘉義大學教育學系研究生） 

3. 從個人化趨勢談傳統課程的現代意涵 

 發表人：張淑媚（嘉義大學教育學系助理教授） 

誠正大樓

401 會議廳
International 

Conference 

Hall 401 

10：40 – 12： 10 

議題四： 
社會變遷與 

課程/教學革新 

場次/

session

C-7 

主持人：台灣師範大學教育系 黃鴻文教授 

討論人：屏東教育大學教育學系 湯維玲教授 
論文發表： 

1.「教育鬆綁」論述形構的政經社會面向分析 

發表人：許誌庭（崑山科技大學通識教育中心助理教授） 
2.1994 年之後師資培育課程歷史變遷之研究：以師資培育學系為例 

發表人：楊智穎（屏東教育大學教育學系助理教授） 

3.教科書性別平等評鑑規準之設計：困境與改善 

發表人：呂明蓁（臺南大學助理教授） 

莊宗嚴（臺南大學助理教授） 

誠正大樓
308 會議廳

Room 308 

10：40 – 12：10 

Theme 5： 

Cultures, Values 
and the Reform of 

Educational 

Institutions 

場次/

session

E-4 

Chair：Prof. Stephen J. Ball, Fellow of the British Academy / Karl Mannheim Professor of 

Sociology of Education, University of London, UK  

Presentation： 

1. Social Justice, Equal Access, and Stratification of Higher Education in Taiwan 

Presenter：Shen-Keng Yang（National Taiwan Normal University, Taiwan） 

           Kent Sheng-Yao Cheng（National Chung Cheng University, Taiwan） 

2. Primary School Teacher＇s Need for Education 

        Presenter：Antonija Milivojevi  Krajn ič č č（Ludvik Pliber�ek Primary school, Slovenia） 

3. Accounting Education in the Pacific Century Stakeholders＇ Perceptions 

        Presenter：Helena Mitev（University of Tasmania , Australia） 

4. Rethinking Culture in Sociology of Teachers and Teachers＇ Work： an Emergent 

Culture of Teacher Blogs in Japan and Its Implication for an Institutional Analysis of 

Education Reform 

  Presenter：Momoyo Mitsune（Surugadai University, Japan） 

誠正大樓

307 會議廳

Room 307 

10：40 – 12：10 

Hong Kong Panel 

Inflation and Social 
Protection： 

Educational 

Inequality in 
Greater China  

Session Organizer： 

Associate Dean of 
Social Sciences 

Prof. Ka Ho Mok 

90＇ 

場次/

session
E-5 

主持人：中正大學教育學院長 林明地教授 

Chair：Prof. Ming-Dih Lin, The Dean of College of Education, National Chung Cheng University, Taiwan  

Presentation：   

1. Impact of the Economic Crisis on Education: Challenges and Policy Responses 

Presenter：Ka-Ho Mok（Department of Social Work and Social Administration, 

University of Hong Kong, Hong Kong） 

2. Primary Education in China：Burden for Children and Stress for Parents： 

A Study of Eight Chinese Cities 

Presenter：Yu-Cheung Wong（Department of Social Work and Social 

                Administration, University of Hong Kong, Hong Kong） 

3. The Impact of Financial Crisis on Educational Opportunity of Taiwan＇s Minority 

Presenter：Fwu-Yuan Weng（Department of Educational Policy and  

                Administration, Chi Nan University, Taiwan） 

4. Education Inequality in Post-Mao China：Access to Higher Education since the 

Market Reforms 

  Presenter：William Lo（Department of Applied Social Sciences, Hong Kong 

Polytechnic University, Hong Kong） 

                 Li Wang（Centre for East Asian Studies, University of Bristol, UK） 

誠正大樓

309 會議廳
Room 309 
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時間 / Time 活動內容 / Activities 場地/Venue

12：10 – 13：30 80＇ 午餐 / Lunch Time 
誠正大樓

308 會議廳
Room 308 

13：30 – 15： 00 

Theme 4：  

Social Changes and 

Curriculum / 

Pedagogy Reforms 

場次/

session

E-6 

主持人：中正大學教育學研究所所長 李奉儒教授 

Chair：Prof. & Director Feng-Ju Lee, Graduate Institute of Education, Chung Cheng University, Taiwan   

Presentation：   

1. The Effects of Teaching Methods on Undergraduates＇ Academic Performance -- A case in Macao 

Presenter：Yun Ge (Katherine.Ge)（University of Macao, Macao） 

2. Govern-mentality and Education Policy in Post-1999 Era in Macau 

Presenter：Vong-Sou Kuan（Faculty of Education, University of Macau, Macao） 

3. Curricular Refurbishment of Education Programme of Boarding Schools 

Presenter：Olga De man Dobrnjič č（The National Education Institute of Slovenia, 

Slovenia）, Metod ernetiČ č（University of Maribor, Faculty of 

organizational sciences, Slovenia）, Natalija Komljanc, Franc Cankar（The 

National Education Institute of Slovenia, Slovenia） 

4. Efficiency in Distance Education and Higher Education in University Education. 

Presenter：Claudio-Rafael Vásquez-Martínez , Angélica Contreras-Cueva, Víctor-Manuel 

González-Romero, María Morfín-Otero（University of Guadalajara, Mexico） 

誠正大樓

309 會議廳

Room 309 

13：30 – 15： 00 

Theme 5： 

Cultures, Values 

and the Reform of 

Educational 

Institutions 

場次/

session

E-7 

主持人：交通大學教育研究所 戴曉霞教授 

Chair：Prof. H. H. Tai, Institute of Education, National Chiao Tung University , Taiwan  

Presentation：   

1. Corporate Culture in the Process of University Modernization  

Presenter：Natalia Soboleva（Higher School of Economics, Moscow, Russia） 

2. Adults＇ Perspectives of Children＇s Play in Different Cultural Backgrounds 

Presenter：Yueh-Jung Lin（University of Melbourne, Australia） 

3. Why Schooling is Not Always Educating? an Observation of a School Culture 

Presenter：Paulus Wirutomo（Department of Sociology , University of Indonesia, Indonesia） 

4. The Media and the Commercialization of Childhood - Marginalization of educational 

values 

Presenter：Jasminka Zlokovi , Sini�a Ku�i , Anitć ć a Klapan（University of Rijeka, Croatia） 

誠正大樓

307 會議廳

Room 307 

13：30 – 15： 00 

議題四： 

社會變遷與 

課程/教學革新 

Theme 4： 

Social Change 

and Curriculum /  

Pedagogy Reforms 

場次/

session

C-8 

主持人：南台科技大學人文社會學院院長 李新鄉教授 

討論人：瀋陽師範大學教育學院院長 周潤智教授 

論文發表：   

1.台灣高等教育實施前段不分系課程革新的知識社會學意涵：全球化與後現代

下的跨學科實踐 

發表人：薛曉華（淡江大學教育政策與領導所助理教授） 

2.新課程培訓與小學教師的課堂行為 

  發表人：胡金平（南京師範大學教育科學學院教授） 

3.學校教育改革：簡單亦或複雜 

  發表人：馬維娜（江蘇省教育科學研究院教授） 

4.美國教師素質與學生學習權之師資培育課程︰加洲經驗 

  發表人：黃嘉莉（銘傳大學師資培育中心暨教育研究所副教授） 

誠正大樓

401 會議廳

International 

Conference 

Hall 401 

13：30 – 15： 00 

議題五： 

文化、價值與教育

制度革新 

Theme 5： 

Culture, Values 

And Reforms in 

Educational 

Institutions 

90＇ 

場次/

session

C-9 

主持人：台灣師範大學教育學系 王麗雲副教授 

討論人：暨南國際大學比較教育學系 陳怡如助理教授 

論文發表：   

1.教育的文化社會學探索︰以漫畫為中心的考察 

發表人：陳仲翰（中正大學教育學研究所博士生） 

2.國民中小學教師對性別平等教育法內涵認知與實踐知覺之研究－以金門縣為例 

       發表人：戴能娌（嘉義大學教育行政與政策發展研究所碩士生） 

               王瑞壎（嘉義大學師資培育中心副教授） 

3.教育實習制度的文化震撼─批判教育學觀點 

發表人：廖俊傑（高雄師範大學教育學系博士生） 

莊惠文（台灣師範大學英語學系碩士生） 

4.大陸高等學校大學生政府資助政策的歷史與趨勢分析 

 發表人：樓世洲 (浙江師範大學研究生學院常務副院長) 

誠正大樓

308 會議廳

Room 308 

15：00 - 15：30 30＇ 茶敘/ Tea Break  
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時間 / Time 活動內容 / Activities 場地/Venue

15：30 – 17：30 

議題五： 

文化、價值與 

教育制度革新 

Theme 5： 

Cultures, Values 

and the Reform of 

Educational 

Institutions 

120＇ 

場次/

session

E-8 

主持人：高雄市教育局局長 蔡清華教授 

Chair：Prof. Ching-Hwa Tsai, The Director of Education Bureau, Kaohsiung City Government, Taiwan 

Presentation：  

1. Parental Donation to Elementary Schools in Chiayi County 

Presenter：Hsuan-fu Ho（National Chiayi University, Taiwan） 

Jung-Hui Hsiao（National Chiayi University, Taiwan） 

2. A Comparative Survey of Adolescent Relativism in Taiwan and Japan： Variance 

and Invariance of Moral Developmental Sequence 

Presenter：Masahito Takahashi （Faculty of Humanities, Yamaguchi University, 

Yamaguchi, Japan） 

Mei-Ling Wang（Tamkang University, Taiwan） 

3. A New Juncture in Indigenous Language Education – 

The Impact of the Experience of Maori Education in New Zeland 

Presenter：Wen-Li Ke（Faculty of Archaeology, Leiden University, Netherlands） 

4. The Effects of Doing Part-time Jobs on College Students＇ Academic Performance 

and Social Life in a Chinese Society 

Presenter：Hongyu Wang,（Faculty of Department of Sociology, University of Macau, Macau） 

Miosi Kong(Faculty of Department of Sociology, University of Macau, Macau) 

Wenjing Shan（School of Education, University of Macau, Macau） 

 Sou Kuan Vong（School of Education, University of Macau, Macau） 

誠正大樓

307 會議廳

Room 307 

15：30 – 17：30 

議題五： 

文化、價值與 

教育制度革新 

Theme 5： 

Cultures, Values 

and the Reform of 

Educational 

Institutions 

120＇ 

場次/

session

C-10 

主持人：屏東教育大學社會發展學系 李錦旭副教授 

討論人：銘傳大學教育研究所 黃嘉莉副教授 

論文發表：  

1.校園零體罰政策之初探—從傅柯系譜學的觀點 

       發表人：連秀玉（暨南國際大學教育政策與行政研究所博士生） 

2.價值紛爭與話語失和——教師專業發展觀概述 

發表人：周潤智（瀋陽師範大學教授） 

3.資訊社會中的義務教育均衡發展 

發表人：陳明選（江南大學教育學院院長） 

誠正大樓

401 會議廳

International 

Conference 

Hall 401 

15：30 – 17：30 

議題六： 

族群與認同 

Theme 6： 

Ethnicity and 

Identity 

場次/

session

C-11 

主持人：北京師範大學教育學院 張斌賢教授    

討論人：屏東教育大學教育系 王慧蘭副教授 

論文發表：  

1.日治後期校園中忠君愛國的思想強化：以嘉義市初等學校的儀式、節慶及軍歌為例 

發表人：蔡元隆（嘉義大學國民教育研究所碩士） 

張淑媚（嘉義大學國民教育研究所助理教授） 

2.職前教師建構教師認同之探究：以幼保系與非幼保系學生為例 

發表人：邱憶惠（台南科技大學助理教授） 

3.中產階級原漢學生文化資本運作之比較研究 

發表人：許殷宏（臺灣師範大學教育學系副教授） 

武佳瀅（臺灣師範大學教育學系碩士生） 

4.語言位階與族群認同：以臺灣原住民學生升學優待取得文化及語言能力證明為例 

 發表人：李哲偉（中正大學課程與教學研究所碩士） 

         鄭勝耀（中正大學課程與教學研究所副教授） 

誠正大樓

308 會議廳

Room 308 

15：30 – 17：30 

Theme 4：  

Social Changes and 

Curriculum / 

Pedagogy Reforms 

120＇ 

場次/

session

E-9 

主持人：屏東教育大學教育學系 王瑞賢副教授 

Chair：Prof. Rui-Hsien Wang, Department of Education, National Ping Tung University of 

Education, Taiwan  

Presentation：  

1. Culturally Diverse Students and School Curriculum 

Presenter：Hsuan-Jen Chen（WuFeng Institute of Technology, Taiwan） 

2. Single-sex Education Ghettoisation or Equality of Chances    

        Presenter：Ana Ban, Sofija Vrcelj（Faculty of Arts and Sciences University of Rijeka, 

Croatia） 

3. Puppet Play as Interactive Approach in Drug Abuse Prevention 

        Presenter：Diana Nenadic-Bilan, Croatia Teodora Vigato（University of Zadar, 

Croatia） 

4. Thinking about Thinking：An Agenda for Pedagogy Reform 

 Presenter：Lourdes M. Ferrer（University of Guam, USA） 

誠正大樓

309 會議廳

Room 309 

17：30~  晚餐 / Dinner  
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● 2009 年 05 月 08 日  （ 星 期 五 ）  8 May 2009 (Fr i . )  

時間 / Time 活動內容 / Activities 場地/Venue

 08：20-08：40 
報到 Registration 

20＇ 與會人員報到 / Registration 
4F, Conference 

Building 

場次/

session

E-10 

Chair：Prof. Metod ernetiČ č, University Of Maribor, Faculty Of Organisational Sciences, 

Slovenia 

Presentation：  

1. Conceiving of Chinese Identity: A Preliminary Report on National Identity of 

Primary School Pupils in Hong Kong 

  Presenter：Thomas K.C. Tse（Department of Educational Administration & Policy, 

The Chinese University of Hong Kong, Hong Kong） 

            Anais Wai-chun So（Department of Educational Administration & Policy, 

The Chinese University of Hong Kong, Hong Kong） 

2. One Hong Kong, Two Identities：Patriotism, Politics and the School Curriculum, 

with Particular Reference to 〝History〞and 〝Chinese History〞after Decolonisation 

  Presenter：Flora L.F. Kan（Faculty of Education , The University of Hong Kong, 

Hong Kong）  

3. The Relationship between Educational Self-image and Educational Condition of 

Families / Schools among Iranian Students 

  Presenter：AsefehTavakoli, Sima Sadeghi（Ghazvin University Tehran , Iran） 

誠正大樓

307 會議廳

Room 307 

場次/

session

C-12 

主持人：臺南大學教育經營與管理研究所所長 黃宗顯教授 

討論人：暨南國際大學師資培育中心 楊洲松副教授 

論文發表：  

1.淪落是希望的開始？—原住民社區完全中學之「平地學生文化」探究 

  發表人：曾碩彥（臺灣師範大學教育學系碩士生） 

2.原住民國中生之能力觀初探 

  發表人：謝艾芸（臺灣師範大學教育學系碩士生）  

3.學做中國人：後殖民地時代香港國民教育的文化政治 

              發表人：謝均才（香港中文大學教育行政與政策學系副教授） 

誠正大樓

401 會議廳

International 

Conference 

Hall 401 

08：40 – 10：10 

議題六： 

族群與認同 

Theme 6：  

Ethnicity and 

Identity 

90＇ 

場次/

session

C-13 

主持人：南台科技大學學務長 蔡榮貴教授 

討論人：嘉義大學師資培育中心 陳珊華助理教授 

論文發表：  

1.外籍配偶子女的族群認同與自我概念建模方法—結構方程結合雙層 RLS 演

算法設計 

  發表人：鍾鳳嬌（屏東科技大學技術及職業教育研究所教授） 

黃瓊瑤（屏東縣仙吉國小教師） 

2.六堆地區青少年社會網絡、族群認同與自我概念關係之研究 

  發表人：鍾鳳嬌（屏東科技大學技術及職業教育研究所教授） 

黃振彰、林逸涵、郭秀莉（屏東科技大學技術及職業教育研究所碩士生） 

3.裡外不是人？—東南亞外籍配偶子女的雙族裔認同 

  發表人：李國基（高雄市凱旋國小教師） 

誠正大樓

309 會議廳

Room 309 

08：40 – 10：10

優秀論文獎頒獎 

暨論文發表 

Annual Awarded 

Thesis Panel  

90＇ 

場次/

session

C-14 

◆優秀論文獎頒獎 

澳門大學教育學院 / 臺灣教育社會學學會理事長 張建成教授 

◆優秀論文獎論文發表 

主持人：華中師範大學教育學院 / 中國教育社會學專業委員會副理事長 董澤芳教授 

討論人：南華大學教育社會學研究所 王秋絨教授 

論文發表：  

1.新自由主義的變形與新教育霸權的興起 

發表人：陳榮政（屏東縣新園國小教師） 

2.一路走來，何必如一～基層教師異化現象之探討  

  發表人：鄭景澤（臺灣師範大學教育學系博士生） 

3.國中學生髒話文化之研究 

  發表人：陳怡璇（高雄師範大學教育學系） 

4.Peter McLaren 革命性多元文化主義及其對臺灣多元文化教育的啟示 

  發表人：錢克瑋（中正大學教育學研究所） 

5.「揭露下課十分鐘之秘密」—小六學生遊戲及其階級因素之探討 

  發表人：鄭英傑（臺灣師範大學教育學系博士生） 

誠正大樓

308 會議廳

Room 308 

10：10 - 10：30 20＇ 茶敘/ Tea Break  
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時間 / Time 活動內容 / Activities 場地/Venue

10：30 – 12： 00 

Theme 5： 

Cultures, Values 

and the Reform of 

Educational 

Institutions 

場次/

session

E-11 

主持人：東華大學課程設計與潛能開發學系 白亦方教授 

Chair：Prof. Yi-Fang Pai, Department of Curriculum Design and Human Potentials 

Development, National Dong Hwa University, Taiwan   

Presentation：  

1. Shifting Governance Reforms in Taiwanese Higher Education: A Recentralised 

future? 

        Presenter：Sheng-Ju Chan（National Chung Cheng University, Taiwan） 

2. Education for Entrepreneurship 

 Presenter：Alojz Klane ek, Olga De man Dobrnjič č č 

（The National Education Institute of Slovenia, Slovenia） 

3.“Japanese child＂ with Thai mother? ： Identity of Japanese-Thai mixed-race  children in Japan. 

        Presenter：Kayoko Ishii（Nagoya University of Commerce and Business, Japan） 

誠正大樓

307 會議廳

Room 307 

10：30 – 12： 00 

Singapore Panel 

Globalization and 

International 

Student Mobilities 

in East Asia 

Session Organizer： 

K. C. Ho（National 

University of 

Singapore） 

90＇ 

場次/

session

E-12 

主持人：高雄師範大學教育學系 莊勝義副教授 

Chair：Prof. Sheng-Yih Chuang, Department of Education, National Kaohsiung Normal 
University, Taiwan  

Presentation：  

1. Foreign Students in Taiwan＇s Higher Education： Motives, Strategies and Goals 
Presenter：Ai-hsuan Sandra Ma（Department of Sociology, National Chengchi 

University, Taiwan） 

2. Students, Workers and Migrants： Globalizing Higher Education and Its Impact on Japan 
Presenter：Mayumi Ishikawa（Office for International Planning and Programs/ School 

of Human Sciences, Osaka University, Japan） 

3. Internationalization of Higher Education Market in China 
Presenter：Jean Charles Lagrée（Research Fellow, Sociologist, Visiting Professor, 

Shanghai Academy of Social Sciences, Singapore） 

4. Attracting, Retaining and Exporting Talent： the Case of Singapore 
Presenter：K. C. Ho（Department of Sociology, National University of Singapore, Singapore） 

      5. Political Embeddedness and Academic Corruption in Chinese Universities 

Presenter：Qian Forrest Zhang（School of Economics and Social Sciences 
Singapore Management University, Singapore） 

誠正大樓

309 會議廳

Room 309 

場次/

session

C-15 

主持人：台東大學師範學院院長 梁忠銘教授 

討論人：崑山科技大學通識教育中心 許誌庭助理教授 

論文發表：  

1.從國家認同分析台灣大陸配偶與外籍配偶差別待遇 

  發表人：張瀞方（暨南國際大學公共行政與政策學系碩士生） 

2.從 Bruner 教育文化中悖論的觀點省思原住民教育目的 

  發表人：黃秀莉（東華大學國民教育研究所博士生） 

3.新移民子女文化認同與學校適應關係之研究-以雲林縣就讀國中階段之新移

民子女為例 

  發表人：吳瓊洳（嘉義大學師資培育中心副教授） 

4.往返於部落與學校：原住民族國中學生的文化資產與文化認同之初探 

  發表人：陳珊華（嘉義大學師資培育中心助理教授） 

誠正大樓

308 會議廳

Room 308 

10：30 – 12： 00 

議題六： 

族群與認同 

Theme 6：  

Ethnicity and 

Identity 

90＇ 

場次/

session

C-16 

主持人：臺南大學教育學系 徐綺穗副教授  

討論人：成功大學教育研究所 董旭英副教授 

論文發表：  

1.我和澳門有個約會-留澳內地畢業生的身份認同 

發表人：吳娟 (澳門大學教育學院博士生) 

2.民族地區中小學教師的文化認同與教育變革之關係研究 

發表人：王彥（廣西師範大學教育科學學院副教授） 

唐榮德（廣西師範大學教育科學學院教授） 

3.由新移民女性期待論新台灣之子鄉土語言政策 

發表人：陳美瑩（嘉義大學教育系助理教授）、李朔（嘉義縣政府社會處） 

      4.社會階級再製與教育制度之評析 

       發表人：李春定（臺南大學教育學系課程與教學碩士生） 

誠正大樓

401 會議廳

International 

Conference 

Hall 401 

12：00 - 12：30 

綜合座談暨閉幕式 

Closing Session 

30＇ 

主持人：臺南大學校長 黃秀霜教授 

        澳門大學教育學院 / 臺灣教育社會學學會理事長 張建成教授 

        臺南大學教育學系主任 姜添輝教授 

Chair：Prof. Hsiu-Shuang Huang, The President of National University of Tainan, Taiwan   
Prof. Jason Chien-chen Chang, Faculty of Education, University of Macau, Macau /  

President, Taiwan Association for Sociology of Education, Taiwan   

Prof. T.H. Chiang, The Chairperson of Department of Education, National University of Tainan, Taiwan  

誠正大樓

401 會議廳

International 

Conference 

Hall 401 

13:30 - 21:30 

City Tour 

City tour not including dinner, 

Bus departs from the main gate of Conference Building at AM 13:30. 

A free bus, bounding for National University of Tainan, will pick up the Forum participants at the main 
gate of Jia Hua Garden House at AM 08:00 of May 6, 7 and 8. This bus will return back Jia Hua Garden 
House when the Forum activities end in everyday during the Forum. 


